



نرسل: (2017) دور الأولياء في الخفض على كثرة عدد الحوامل خارج النكاح.

وكان الدافع لهذا البحث كثرة عدد الحوامل خارج النكاح بمنطقة كمبار، خاصة في مكتب الشؤون الدينية بكمبار الشرقية والشمالية. واختار الباحث موضوع البحث: دور الأولياء في الخفض على كثرة عدد الحوامل خارج النكاح إجابة لأسئلة البحث: أولاً، ما دور الأولياء في الخفض على كثرة عدد الحوامل خارج النكاح؟. ثانياً، ما هي العوامل المساعدة والمعوقات علماً بالأولياء في الخفض على كثرة عدد الحوامل خارج النكاح؟.

أما تصميم البحث فمن البعثات الميداني بمدخل البحث الكيفي. أما أسلوب جمع البيانات: فبالملاحظة والمقابلة والتوثيق. واستخدمت دراسة مكتبية جانب الملاحظة للحصول على أتم النتائج.

فيدفع على حدوث نكاح الحوامل بكمبار الشرقية والشمالية: قلة الإهتمام من جهة الأولياء نحو أبنائهم وبناتهم، المعاشرة الحرة، استخدام التكنولوجيا المخالف، وغيرها. وقد حدث نكاح الحوامل بكمبار الشرقية والشمالية لأسباب أهمها: أن رجال الدين يقررون هذا النكاح، لإقرار الإمام أبو حنيفة والإمام الشافعي على صحة هذا النكاح، ولأسباب أخرى كما يلي: أولاً، استيفاء الشروط وأركان النكاح، ثانياً، خلو النكاح من الإيجاب، ثالثاً، ستر للعيب. وللخفض على كثرة عدد الحوامل خارج النكاح بكمبار الشرقية والشمالية، قام الأولياء بالأمر التالية: التوصية، التدبير، والإرشاد.

أما العوامل المساعدة فهي: التعاون الجيد بين رجال الدين وبمؤسسة ومجتمع، شيوع مجلس العلم، وغيرها. أما المعوقات فهي: قلة الموظفين المحترفين بمكتب الشؤون الدينية، قلة الصندوق لبرنامج التدبير، ونقصان رجال الدين.

نتيجة البحث: بناء على تحليل البيانات يتبين أن الأولياء قد قاموا بالأمر التالية: التوصية، التدبير، والإرشاد، حيث تساعد الأمور السابقة على الخفض للحامل خارج النكاح سنوياً.

الكلمات الأساسية: دور، الأولياء، الحوامل خارج النكاح



## Hak Cipta Dilindungi Undang-Undang

1. Diarangi mengutip sebagian atau seluruh karya tulis ini tanpa mencantumkan dan menyebutkan sumber:
  - a. Pengutipan hanya untuk kepentingan pendidikan, penelitian, penulisan karya ilmiah, penyusunan laporan, penulisan kritik atau tinjauan suatu masalah.
  - b. Pengutipan tidak merugikan kepentingan yang wajar UIN Suska Riau.
2. Dilarang mengumumkan dan memperbanyak sebagian atau seluruh karya tulis ini dalam bentuk apapun tanpa izin UIN Suska Riau.

## ABSTRACT

### **Nursal (2017): The Role of Religious Counselors in Reducing the Number of Unwed Pregnancy in Kampar Regency**

In relation to the rise of unwed marriage in Kampar Regency especially in Religious Affairs Office (KUA) Kampar District, Kampar Timur District, and Kampar Utara District, the authors are interested in writing a thesis entitled The Role of Religious Counselors in Decreasing the Number of Unwed Pregnancy in Kampar Regency. This is to answer the formulation of the problem: *First*, how is the role of religious counselors in reducing the number of unwed pregnancy in Kampar Regency, and secondly, what are the supporting factors and inhibition of religious counselors in reducing the number of unwed pregnancy in Kampar Regency.

This research is a Field Research with Qualitative Approach, field data were obtained by using observation, interview, and documentation. Observation results will be linked to Library Research to achieve better results. Pregnant Marriage in Kampar District, Kampar Timur District and Kampar Utara District was caused by the lack of parents' attention, promiscuity, technology abuse, etc. In the KUA at Kampar District, Kampar Timur District and Kampar Utara District, the pregnant marriages by the man were granted by the headman. Imam Abu Hanifah and Imam al-Syafi'i consider that the marriage is valid. In addition, there are three other reasons: *First*, requirement and the principles of a marriage are fulfilled; *Secondly*, there is no coercion element from both parties; and *thirdly*, it is performed on the basis of disgrace.

To reduce the number of unwed pregnancy marriages, religious counselors of KUA at Kampar District, Kampar Timur District and Kampar Utara District made several efforts in providing advice, guidance, and counseling in the local area. In addition, there are also supporting and inhibiting factors in running the program. The supporting factors, among others: established relations of cooperation with agencies and society well, the proliferation of study groups, etc. While the inhibiting factors are: limited professional human resources in KUA, minimal budget funds for counseling program, limited counseling staffs, etc.

The research indicated that counselors have made various efforts, namely counseling, coaching, and counseling in the local area, finally from the efforts that have been done by the counseling workers can reduce the number of marriage pregnant outside marriage from year to year.

**Keywords:** role; Islamic counselor; unwed pregnancy